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Pénzügyi összeomlás, 
vagy kényszerszünet? 

Egy h ó n a p p a l h a m a -
r a b b ér vége t a színházi 
szezon Szegeden. A szín-
házi költségvetés ugyanis 
rendkívül nehéz helyzet-
ben van, folyamatosan új-
ratermelődik a veszteség. 
Csonka G á b o r a l p o l g á r -
mester szerint a csöd és az 
egy h ó n a p o s kényszerpi-
henő között választhattak. 

Korognai Károly 1999. 
március l - jé tő l a Szegedi 
Nemzeti Színház igazgatója. 
Amikor hivatalába lépett, az 
előző vezetéstől kapott egy 
írásos nyilatkozatot arról, 
hogy a napi folyó ügyeken túl 
nincs kötelezettségvállalása, 
tartozásállománya a színház-
nak. 

Ebben a tudatban kezdte el 
tervezni az új direktor a kö-
vetkező évet, meghirdette a 
programot, szerződtetett, szer-
ződéseket kötött, s elhatároz-
ta: bebizonyítja, hogy a két 
kőszínházban lehet havi ötven 
előadást tartani, vagyis egy 
évadban négy százszor gördül 
majd fel a függöny. Május kö-
zepén azonban jelezte a belső 
ellenőr, hogy nagy a baj, egy-
re több kifizetetlen számlája 
van a színháznak, ezért az 
igazgató nem tudott mást ten-
ni: azonnali revizori vizsgála-
tot kért, melynek során kide-
rült, hogy 42 millió forintos 
adóssága van a színháznak. 
Csonka Gábor stratégiai al-
polgármester kifejtette, hogy 
a tartozások az előző vezetés 
alatt keletkeztek, s például ek-
kor derült ki, hogy a Szegedi 
Szimfonikus Zenekar három 
hónapig nem kapott fizetést -
ez 12 millió forintot jelentett. 
Az önkormányzat gyorsse-
gélyt nyújtott: egy ingatlan ér-
tékesítéséből befolyt 16 millió 
forintot szabad felhasználásra 
átadott a színháznak. A gon-
dok azonban nem oldódtak 
meg ezzel. Csonka Gábor 
összegzése szerint a szerveze-
ti és működési szabályzat hiá-
nya, a rosszul működő struk-
túra egyenes következménye 
volt, hogy nem lehetett kezel-
ni a színház gazdasági ügyeit. 
A színházigazgató arra is pa-
naszkodott, hogy két korábbi 
gazdasági igazgatója nem je-
lezte neki: a színházi kapaci-
tás nem bírja el a havi ötven 
előadást, s egy idő után már 
minden előadás veszteséget 
fog termelni. A színház folya-
matosan csődközeli helyzet-
ben volt. 1999 végén újabb 

tőkeinjekcióra volt szükség, 
igaz ezúttal kölcsön formájá-
ban, a havi juttatás átütemezé-
sével jutott a színház 70 mil-
lió forinthoz. Ezzel ismét fel-
lélegezhettek, hiszen ki tudták 
fizetni a számlákat, azonban 
mindez nem jelentett végső 
megoldást. 

A Szegedi Nemzeti Szín-
ház és a Szegedi Szabadtéri 
Játékok nagy és feszes költ-
ségvetéssel dolgozik, nehezen 
lehet tartalékot találni a rend-
szerben. 1999-ben a két intéz-
mény együttes költségvetése 
937 millió forint volt, mely-
ből 339 millió a saját bevétel 
(jegyek, bérletek, szponzorok, 
pályázatok, bérbeadás), 145 
millió a központi és 453 mil-
lió forint az önkormányzati 
támogatás. Ehhez képest az 
idei tervek szerint a költség-
vetés összege 949 millió fo-
rint, melyből 438 millió forint 
az önkormányzati támogatás, 
330 és 350 millió közötti a 
tervezett saját bevétel, a hi-
ányzó összeg pedig a közpon-
ti költségvetésből érkezik. A 
színház új gazdasági igazga-
tója, Bárányi Irén szerint 
rossz volt az eddigi gyakorlat, 
amely úgy fogta fel a számla-
követelések teljesítését, hogy 
éves szinten biztosított ezekre 
a pénz. A gond ugyanis az, 
hogy gyakran egyszerre je-
lentkeznek nagy értékben a 
számlák, s az arányosan be-
osztott pénzből nem lehet a 
hirtelen jött nagyobb követe-
léseket teljesíteni. Ez a műkö-
dési struktúra alapvető átala-
kítását teszi elengedhetetlenné 
- szögezte le a gazdasági 
igazgató. 

A felügyeletet ellátó önkor-
mányzat képviseletében Cson-
ka Gábor alpolgármester úgy 
nyilatkozott, hogy két megol-
dás közül lehetett választani: 
vagy ezt a konstrukciót való-
sítják meg, vagy összeomlik a 
színház. Bárányi Irén és 
Csonka Gábor szerint is má-
jus lesz az a hónap, amikor kis 
levegőhöz jutva megfelelő 
szervezeti konstrukciót dol-
gozhat ki a színház vezetése, 
amelynek szeptembertől már 
normális mederben kell mű-
ködtetnie a színházat. Az al-
polgármester hozzátette: Ko-
rognai Károly ebben a munká-
ban élvezi az önkormányzat 
vezetésének erkölcsi támoga-
tását, de elvárják azt, hogy 
eredményes legyen a színház 
ügyeinek rendbe tétele. 

Arató László 

A bérletes előadásokat megtartják 

Május elején „leáll" a színház 

Korogna! Károly: Amit edd ig cs inál tunk, a z te tszet t a k ö z ö n s é g n e k . (Fotó: Kamok Csaba) 

döntést. Nem indulatból, ha-
nem átgondoltan, megfontol-
tan határoztunk: az új gazda-
sági igazgatóval számoltunk, 
számoltunk, s egyhetes őrlő-
dés után eldöntöttük, mi az 
ára annak, hogy kibújjunk az 
adósságspirálból. 

- Az igazgatói széket az-
zal nyerte el, hogy éva-
donként 400, jórészt telt 
házas előadást ígért. 
- Őszintén hittem benne, 

hogy Szegeden van igény 
ennyi e lőadásra . Igazam 
volt, ezt az eddigi, feszített 
tempóban egymást követő 
előadások látogatottsága bi-
zonyítja. De jöttek a problé-
mák és az is bebizonyoso-
dott, hogy ilyen költségvetés 
mellett nem lehet ezeket az 
igényeket k ie légí teni , az 
emelt előadásszám nem tart-
ható. 

- Az idén 949 millió 832 
ezer forintból gazdálkod-
hat a szabadtérivel össze-
vont színház. Miért nem 
elég? 
- Amikor megterveztük 

az idei évadot, tavaly április-
májusban, nem volt egy gaz-
dasági szakember, aki azt 
mondta volna, hogy ez na-
gyon szép - de nincs rá fe-
dezet. Amikor megkezdtük 

az évadot, már magam is lát-
tam, hogy ez nem fog men-
ni, de igyekeztünk, mindent 
megpróbáltunk, hátha mégis 
sikerül. Nos, nem megy... 
De így is 316 előadásunk 
lesz ebben az évadban. A 
' 9 7 - 9 8 - a s szezonban 271 
volt. 

- Mennyit spórolnak az-
zal, hogy nem játszanak 
április végétől? Elég lesz 
a gazdasági egyensúly-
hoz? 
- Önmagában nem. 
- Értékesítik a dorozsmai 
telephelyet? 
- Ebben még nincs dön-

tés, de ha így lenne, abból 
a pénzből nem fizethetnénk 
ki az adósságainkat, mert 
az vagyonfelélést jelente-
ne. Dorozsma komoly ér-
ték, de jelenlegi állapotá-
ban használhatatlan. Abból 
ú j é r t éke t , ko r sze rű mű-
helybázist kell létrehozni. 
A raktárkészletet, a fölös-
leges d ísz le teke t viszont 
értékesítjük, szerintem 10-
15 milliót ebből be tudunk 
hozni. 

-És a Dorozsmáról a 
volt kábelgyárba költö-
ző, korszerüsttett műhe-
lyek bérleti diját miből 
fogják fizetni? 

- Azt szeretném, ha az 
első két évben a dorozsmai 
t e l ephe ly f e j é b e n ezt az 
önkormányzat fedezné, de 
ebben még nincs döntés. A 
műhelyeknek két év után 
önfenntartóknak kell lenni. 

- Nem jutott még eszébe, 
hogy vezetői gyakorlat és 
gazdálkodási ismeretek 
nélkül nem lett volna 
szabad vállalnia ekkora 
intézmény igazgatását? 
- Egy intézmény irányítá-

sának több szegmense van. 
Az egyik a művészeti szín-
vonal; amit eddig csináltunk, 
az tetszett a közönségnek, 
hiszen jöttek az előadásokra. 
A másik a gazdálkodás; állí-
tom, hogy nincs még egy 
színigazgató az országban, 
aki ennyit foglalkozna gaz-
dasági ügyekkel, mint én. A 
bajok gyökere ott van, hogy 
az első pillanattól 42 milliós 
adósságot görgetek... 

- Az egészen elképesztő, 
hogy ön ezt állítja, a volt 
igazgató pedig azt, hogy 
a színház és a szabadtéri 
együtt plusz egy millióval 
rendelkezett az átadás 
pillanatában. 
- Akkor ny i l ván a b e l s ő 

ellenőri és a revizori jelentés 
is téves.. . Tény, hogy április 

30-án 42 milliós mínuszban 
voltunk. Ezt az „eredményt" 
két hónap alatt nem lehet 
produkálni. 

- De ha ennyire rosszul 
állt a színház, akkor mi-
ért vállalta az igazgatást? 
- Az átadáskor az előző 

vezető aláírta, hogy nincs tar-
tozása a színháznak. A meg-
örökölt gazdasági igazgató 
szerint sem volt semmiféle 
anyagi nehézség. Két hónap 
múlva pedig kiderült, hogy 
három hónapja nem fizetünk 
a szimfonikus zenekarnak... 
Lehet egyébként, hogy akkor 
kellett volna leállítani a szín-
házat! Csak azt nem tudom, 
ahhoz mit szólt volna a vá-
ros, hogy idejön valaki és az-
zal kezdi, hogy leáll. 

- Most azt mondják, 
hogy csak a direktor által 
rendezett előadások nem 
maradnak eL 
- Ez nem igaz. Gyermek-

előadás nem marad el, azt 
fontosnak tartottam, hogy a 
gyerekbér le t ne sérü l jön . 
Egyébként pedig A padlás 
két forint húsz fillérbe fog 
kerülni. Magam válogatom a 
meglévőkből a jelmezeket és 
a díszleteket. Mit gondol , ki 
más vállalná így a rendezést? 

Sulyok Erzsébet 

Nem el-
m a r a d -
n a k a be-
m u t a t ó k , 
h a n e m el-
ha lasz tód-
n a k é s 
n e m b e -

z á r a s z í n h á z , h a n e m 
ápr i l i s 3 0 - á t ó l n e m t a r t 
bér le ten kívüli e l ő a d á s o -
k a t - m o n d j a K o r o g n a i 
Károly i g a z g a t ó . A dön-
tés t e g y e z t e t e t t e a szín-
h á z a t f e n n t a r t ó ö n k o r -
m á n y z a t t a l ; a z i n d o k a 
ped ig : p é n z h i á n y . 

- Elmaradnak a szezon 
hátralévő bemutató elő-
adásai, bezár a színház, 
mert nincs pénze - ilyen 
hírek keltek szárnyra 
színházi berkekből. Igaz? 
- Összesen három, erre az 

évadra tervezett bemutatót 
halasztunk a következő sze-
zonra. Ezek: a Simon Bocca-
negra, a Don Carlos és A 
domb. Most mutatjuk bé a 
Traviatát, március 10-én lesz 
a második balettpremier és 
25-én A padlás. Április 30-
ig eleget teszünk a bérletes 
kötelezettségeinknek és ettől 
az időponttól nem játszunk 
bérletszünetes előadásokat. 
Nem zár be a színház, hiszen 
lekötöt t r endezvénye ink 
lesznek, továbbá - mint érte-
sültem róla és örömmel hal-
lottam - az operatagozat fe-
lajánlotta, hogy koncerteket, 
gá laműsoroka t ta r tanak, 
amelyek nem járnak extra 
kiadásokkal. A prózai tago-
zattal még ezután beszélem 
meg a kialakult helyzetet. 

- Egyedül döntöli, vagy 
egyeztetett a színházat fenn-
tartó önkormányzattal? 
- Egyeztettem és a keddi 

igazgatósági ülésen hoztuk 
meg ezt a döntést. Nem örült 
neki senki, de be kell lát-
nunk: ha ebben az évben 
nullszaldós színházat aka-
runk, akkor egyszer muszáj 
megrántani a nadrágszíjat! 

- Indokolna egy kicsit 
részletesebben? 
- Amióta csak itt vagyok, 

fo lyamatosan pénzügyi 
problémákkal kerülök szem-
be. Őszintén szólva el is un-
tam már, hogy amióta én va-
gyok az igazgató, a színház 
működését folyton a pénzhi-
ánnyal jellemzik. Ez persze 
az én személyes ügyem és 
nem befolyásolta a mostani 

- Egyre többet hallani si-
keres budapesti fellépései-
ről, már nemcsak oratóri-
um-, hanem operaénekes-
ként is... 

Egy operaszervezö tenorista 
g y a r o r -
szágon fe-
l e s é g é v e l 
- é s im-
m á r k é t 
k i s l á n y á -

val - Timothy Bentch. Az 
amer ika i tenoris ta 1998-
b a n A v a r á z s f u v o l a Ta-
minójakén t debütá l t Sze-
g e d e n , m a j d A l m a v i v a 
g r ó f v o l t a S e v i l l a , s e 
bo rbé lyban , Don Ottavio 
a Don G i o v a n n i b a n . A 
k ö z ö n s é g h a m a r m e g -
szerette, t ehe t ségének és 
k ö z v e t l e n s é g é n e k k ö -
szönhet i n a g y népsze rű -
ségét . Feb ruá rban ké t új 
s z e r e p b e n is f e l l é p : a 
Tript ichon p r e m i e r j é n a 
Gianni Schicchi Rinucció-
ját énekel te , m a pedig a 
T r a v i a t a A l f r e d ó j a k é n t 
mutatkozik be . 

- A Cosi fan tutte Ferran-
dóját énekeltem az Operaház-
ban, ugyanebben a szerepben 
áprilisban három estén ismét 
fellépek. A televízióban is lát-
ható volt a Poppea megkoro-
názása című Monteverdi-ope-
ra, amiben Néró szerepét éne-
keltem Moldován Domokos 
rendezésében. Nagyon örül-
tem ennek a feladatnak, mert 
megmutathattam, hogy nem-
csak Mozart-tenor vagyok, ha-
nem egy színészi szempontból 
is összetett, izgalmas drámai 
szerepet is meg tudok oldani. 
Igyekeztem minél ellenszen-
vesebbé tenni a figurát, hogy a 
nézők minél jobban gyűlöljék. 
Egyre gyakrabban kapok fel-
kéréseket rangos hangverse-
nyekre is. Nagy élményt jelen-
tett, hogy január 20-án a Zene-
akadémia nagytermében Fis-
cher Ádám vezényletével Be-
ethoven Missa Solemnisének 
tenorszólóját énekelhettem. A 
koncertet élőben közvetítette a 
Bartók Rádió. 

ezek a koncertek. Szerencsére 
Oberfrank Péter zeneigazgató 
úrral általában sikerül egyez-
ségre jutnom. Szeretek Szege-
den élni, nagyon kedves az it-
teni közönség, az utcán is oda-
jönnek hozzám az emberek 
beszélgetni. Azt hiszem, ritka 
dolog, hogy egy ekkora város-
ban ilyen szoros kapcsolat le-
gyen művészek és a publikum 
között. A feleségem is nagyon 
jól érzi itt magát, a két kislá-
nyunk nevelése mellett lektori 
munkát végez. Sok barátunk 
van már itt, fájna a szívünk, ha 
el kellene hagynunk Szegedet. 
Szeretnék az éneklés mellett 
valami más, kreatívabb dolgot 
is csinálni, mert néha úgy ér-
zem, csak egy báb vagyok a 
színpadon. 

- Csak nem rendezésre 
gondol? 
- Eszembe sem jutott. Bu-

dapesten az Örömhír nevű új 
kórus alapításában segédkez-
tem. Különböző keresztény 
felekezetek tagjai alkotják, de-

Ö t é v e 
é l M a -

- Hogyan tudja összehan-
golni a fővárosi és a szege-
difeladatokat? 
- Néha kicsit nehezen 

megy, például decemberben 
Kocsis Zoltán dirigálásával a 
Messiás tenor szólistája lettem 
volna Budapesten, de A va-

rázsfuvola előadása miatt az 
utolsó pillanatban nem enged-
tek el Szegedről. Rosszul 
esett, mert fontosak számomra 

Timothy Bentch: Szere tnék k r e a t í v a b b d o l g o k k a l is fogla lkozni , mer t n é h a ú g y 
é r z e m , c sak e g y b á b v a g y o k a s z í n p a d o n . (A szerző felvétele) 

cemberben már csináltunk is 
három Messiás-előadást . 
Nagy élmény volt látni, hogy 
fontos dolgot tettünk, eljuttat-
tuk az emberekhez a Messiás 
üzenetét. Szeretném, ha sike-
rülne a szegedi színházzal 
együttműködve egy új operát 
létrehoznunk. Egyelőre csak 
annyit árulnék el, hogy egy er-
délyi Író készíti a librettót. A 
darab a Ceausescu-diktatúra 
idején játszódik, és magyar 
keresztény hívek szenvedései-
ről szól. Roppant izgalmas 
számomra ez a téma, noha ak-
kor még nem éltem itt, hiszen 
csak 1991-ben jöttem át Ame-
rikából Kelet-Európába. El-
őször egy erdélyi magyar bap-
tista lelkésztől hallottam arról, 
hogyan bánt a kommunista re-
zsim a hívőkkel. Elkísértem őt 
erdélyi missziós körútjaira, 
ahol sok emberrel megismer-
kedtem. Csodálatos és meg-
rendítő történeteket hallottam 
arról, milyen szenvedéseket 
kellett elviselniük a hitük mi-
att. Szeretném, ha az opera is 
segítene abban, hogy ne felejt-
sük el ezeket a történeteket. 

Hallási ZsoH 


